
7 سیاسی

جدش ابراهیم خلیل الله 

به خاطر اخذ رشوه

آزارگران 

عنابستانی

جوک خنده دار 

بی سابقه

پایان سه هفته تحصن 

شوینده ها در صف گرانی 

نیم کاسه ای 

بدهی انگلیس 

آیت الله علی اسلامی، نماینده مردم استان قزوین در مجلس خبرگان رهبری 
در دیدار با نخبگان، علما، خانواده، شهدا، ایثارگران و جمعی از اقشار مختلف 
مردم که در مراسم استقبال از رئیس جمهور برگزار شد، اظهار کرد: مردم قزوین 
دارای تاریخــی کهن و تمدن قدیمی در همه مراحل انقلاب، قیام ۴۲، مراحل 
بعدی انقلاب تا سال ۵۷ در تمام صحنه ها خوب درخشیده اند. اخیرا در اجلاس 
مجلس خبرگان رئیس جمهور کشور در سه روزی که اجلاس خبرگان برگزار 
می شد در تمام ساعات و کمیسیون ها و اجلاس عمومی در صحن علنی حضور 
داشتند و از نمایندگان مطالبی می شنیدند و یادداشت می کردند و در بعضی موارد 
نیز وزرا یادداشت می کردند و گاهی پاسخ خبرگان را می دادند که از ویژگی های 

رئیس جمهور است.
اسلامی تصریح کرد: امیدواریم با تلاش هایی که دولت آقای رئیسی در امر 
مبارزه با تورم و بیکاری آغاز کرده اند تبر دیگری بر تورم بزند و همانند جدش 

ابراهیم خلیل آن تبر را بزند.

خبرگزاری فارس نوشــته است که یکی از کارمندان شهرداری تهران که 
برادر یکی از اعضای شورای شهر است، به جرم اخذ رشوه بازداشت شد. این 

فرد برادر یکی از اعضای شورای شهر فعلی است.

رامبد جوان، بازیگر، کارگردان، مجری و برنامه ساز با انتشار متنی در صفحه 
اینستاگرامش ضمن حمایت از »بیانیه زنان دست اندرکار سینما در اعتراض به 
خشــونت علیه زنان در این عرصه« و ۸۰۰ زنی که این بیانیه را امضا و منتشــر 
نمودند، اعلام کرد: »من هم هستم. خانم های محترم و عزیز و قدرتمند مملکتم، 
من هم به عنوان یک انسان در کنارتان هستم. مدتی است روایت های آزارگری 
را می خوانم و بسیار متاسفم. خانم های محترم می دانم که این جنبش زنانه است، 
ولی مطمئنم خیلی از مردان حرفه عزیزمان هم می خواهند کنار شما بایستند و این 
جریان تلخ آزارگری را به کمک و هدایت شما متوقف کنند. امیدوارم جسارت و 
شجاعت شما به زنان حرفه ها و بخش های دیگر جامعه هم منتقل شود تا هرچه 

زودتر به امنیت و سلامت نزدیک تر شویم. 

علی اصغر عنابستانی درباره اینکه صدا و سیما با وجود اینکه روز به روز 
تعداد مخاطبانش کمتر می شــود، اما از سوی دیگر مجریان محبوبی همچون 
عادلی فردوسی پور یا سروش صحت را حذف می کند، گفت: »رسانه ملی باید از 
همه ظرفیت های موجود توانمند هنری که در چارچوب معیار های پذیرفته شده 
جمهوری اسلامی هستند، استفاده کند. در مورد لزوم استفاده از این نیرو هایی 
که نام بردید هم هیچ شکی نیست. البته آقای فردوسی پور از برنامه ۹۰ حذف 
شده اند، نه از صدا و سیما، ولی همین اتفاق هم نباید بیفتد. دلیلی ندارد اگر یک 
برنامه ای پر بیننده اســت و دارد کارش را به درستی انجام می دهد، اجازه ادامه 

کار را ندهیم.« 

جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس در توییتی نوشته است که »مشروط 
کردن واردات خودرو به صادر کردن آشغال های مونتاژکاران داخلی)خودرو های 
با تکنولوژی ۳۰ سال قبل(، تنها یک جوک خنده دار است. لطفا برای شعور مردم 
احترام قائل شوید.« در مصوبه مجلس در خصوص واردات خودرو، این موضوع 

به صادرات خودرو ، قطعه و خدمات نیروی محرکه مشروط شده است. 

فرشاد مومنی گفت : این میزان اهتمام به دستکاری قیمت های کلیدی و 
به ویژه نرخ ارز بی سابقه است.دولت های قبلی هم کارهای ناشایستی در این 
زمینه کرده اند اما ایرادی به آنها گرفته می شــد، این بود که چرا شــما فراقانونی 
عمل کرده اید؟هیچ عنصری در بی ثبات سازی به اندازه دستکاری قیمت های 
کلیدی نقش آفرینی نمی کند.وقتی نرخ پایه محاسباتی ارز را از ۵۰۰/١١ به ۲۳ 
هزار تومان، نرخ ارز برای واردات کالاهای اساســی را حدود شش برابر و پایه 
محاسباتی حقوق گمرکی را پنج برابر افزایش می دهید از رشد لجام گسیخته 

قیمت کالاها متعجب می شوید؟

پس از ســه هفته تحصن مردم سراوان گیلان ، با میانجیگری پلیس ویژه 
راه دسترسی به لندفیل بازگشایی شد تا این بازگشایی آغازی برای حل بحران 
پســماند در استان باشد.سراوانی ها طی ماه مبارک رمضان در جریان تحصن، 
کنار زباله ها افطار کردند.انباشت زباله در لندفیل سراوان به حدود یک صد متر 
رســیده و اوضاع زندگی را برای مردم منطقه به شــدت غیر قابل تحمل کرده 
است.گفتنی است حدود ۴۰ سال است که زباله های شهر رشت و چندین شهر 
گیلان به سراوان منتقل می شود و وجود حجم زیاد زباله ها، شیرابه ها و مگس 
های فراوان سبب شده مردم این منطقه برخی ها به بیماری پوستی مبتلا شوند.

رئیس هیات مدیره انجمن صنایع شوینده از افزایش قیمت مواد شوینده 
بعد از ماه مبارک رمضان خبر داد. بختیار علم بیگی گفت: به دلیل گران شدن مواد 
اولیه داخلی و خارجی و همچنین افزایش دستمزد کارگران در چند ماه گذشته، 
تصمیم گرفته شــد بعد از ماه رمضان قیمت شوینده ها را افزایش دهیم تا برای 
تولید کننده ها صرفه اقتصادی داشته باشد. وی درباره راهکار کنترل قیمت های 
مواد شــوینده و بهداشــتی گفت: دولت باید فکری در این مورد بکند. حداقل 
پتروشیمی هایی که در داخل تولید مواد اولیه دارند و سود آن ها هم کم نیست، 

می توانند این مشکل را برطرف کنند. در واقع می توان از سود آن ها کم کرد؛ 

احمــد زیدآبــادی تحلیلگــر سیاســی در کانــال شــخصی خود 
نوشــت:جمهوری اسلامی در انتقامِ ترورِ ســردار سلیمانی مقر نیرو های 
آمریکایی در پایگاه عین الاســد عراق را موشک باران کرد که عواقبی، چون 
سرنگونی هواپیمای مسافربری اوکراینی را هم در پی داشت.بعد از آن گفته 
شــد که این عملیات برای انتقامِ خون سردار سلیمانی کافی نیست و انتقام 
واقعی، بیرون راندنِ نظامیان آمریکایی از خاورمیانه اســت.نکتۀ اصلی در 
این مورد این اســت که مقام های رسمی جمهوری اسلامی تا کنون در هیچ 
سطحی، از ترور دونالد ترامپ یا مایک پمپئو یا برایان هوک در انتقام از ترور 
قاسم سلیمانی کمترین حرفی به میان نیاورده اند و حتی صحبت هایی خلاف 
این شده است.با این حساب، یکباره بحث ترور مقام های سابق آمریکایی به 
عنوان یکی از موضوعات مذاکرات برجامی از کجا پیدا شده است؟به نظرم 

نیم کاسه ای زیر این کاسه است!

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی در واکنش به خبر کذبی که نشــریه 
گاردین درباره بدهی انگلیس به ایران منتشر کرده بود، در توئیتر نوشت: بر 
خلاف ادعای نشریه گاردین، مبلغ ۳۹۰ میلیون پوند بدهی انگلیس به ایران، 
قطعی و کامل توسط بانک مرکزی ایران وصول شده است. وی افزود: برای 

استفاده از این منابع ارزی نیز هیچ گونه مشکلی وجود ندارد.

اخبار ویژه ... شجاعی رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس:

نتایجترکفعلهارااعلاممیکنیم

سرویس سیاسی- کمیسیون اصل 
۹۰ قانون اساسی یکی از کمیسیون های 
ویژه مجلس شورای اسلامی است که 
طبق قانون وظایفی چون ســامان دادن 
و کارآمدســازی مجلس و نمایندگان، 
بررسی طرز کار قوای مجریه، قضائیه و 
مقننه، رسیدگی به شکایت های مربوط 
به طرز کار مجلــس، قوه مجریه و قوه 
قضائیه و اعلام تخلف عملی دستگاه ها 
به مراجع صالحه قضائی برای رسیدگی 
خارج از نوبت را بر عهده دارد.کمیسیون 
اصل ۹۰ در مجلس یازدهم نســبت به 
مجلس قبل تا حد زیادی ارتقا یافته است 
و حجم پرونده های بررسی شده در این 
کمیســیون و گزارش های ارائه شده به 
صحن علنی مجلس به روشنی گویای 
فعالیت جدی این کمیســیون است. در 
همین راستا گفتگویی با »حجت الاسلام 
حســن شــجاعی علی آبادی«، رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس انجام دادیم 
تا اطلاعاتی از آخرین وضعیت بررسی 
پرونده های مهم در این کمیسیون کسب 
کنیم.  بخشی از متن این گفتگو به شرح 

زیر است:
بررسی پرونده ورشکستگی 
بورس در کمیسیون اصل ۹۰ به 

کجا رسید؟
متأسفانه دولت سابق در یک اقدام 
غیرمنصفانه و نادرست باعث تحمیل 
خســارت های ســنگینی به مردم شد. 
اقدام دولت روحانی در موضوع بورس 
چیزی شــبیه جیب بـُـری از مردم بود. 
آنان با وعده های گوناگون سرمایه های 
مردم را به بــازار بورس جذب و عملًا 
کســری های مالی خود را از این محل 
جبران کردنــد. کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس جلسات مختلفی را در این زمینه 
برگزار کرده اما رســیدگی های ما هنوز 
به پایان نرسیده است. چندین جلسه با 
رئیس ســازمان بورس برگزار کردیم و 
او درباره وضعیت بورس توضیحاتی را 
به نماینــدگان ارائه داد و برنامه هایی را 
هم مطــرح کرد که تاکنون این وعده ها 
محقق نشده است. آنچه برای ما اولویت 
دارد، این است که ما باید مانع خسارت 
بیشتر مردم در بورس شویم. در جلساتی 
که با دولت داشــتیم، روی این موضوع 
تأکید کردیم کــه وضعیت بورس باید 
بهبود پیدا کند و در قدم اول باید جلوی 
خسارت بیشتر را بگیریم. رئیس جمهور 
در روزهای ابتدایی کار خود، امید به حل 
مشکل بورس را در مردم به وجود آورد. 
ما رئیس جمهــور را اهل وعده صادق 
می دانیــم و از وی توقع داریم با توجه 
ویژه به موضوع بــورس بپردازد. باید 
دولت نسبت به بهبود وضعیت بورس 
و جلوگیری از خســارت های بیشتر به 
مردم تدابیر عاجل و فوری بیندیشــد. 
بســیاری از مــردم متضرر شــدند و 
باید جلوی این ضرر گرفته شــود. در 
لایحه بودجه پیشــنهادی دولت برای 
ســال ١۴۰١ مواردی وجود داشت که 
وضعیــت بورس را بدتــر می کرد که 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس با جدیت به 
ایــن موضوع ورود کرد و در نتیجه این 

موارد از لایحه بودجه حذف شد.
متخلفــان اصلــی پرونده 
ورشکســتگی بورس چه افراد و 

نهادهایی هستند؟
این پرونده هنوز در حال رسیدگی 
است و بعد از تکمیل رسیدگی ها، نتایج 
آن را به مردم ارائه خواهیم داد و متخلفان 

را به قوه قضائیه معرفی می کنیم.
آیا کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
به پرونده کرســنت ورود کرده 

است؟
متأســفانه در ماجرای کرسنت با 
پیگیری های ضعیفی که در ســال های 
گذشته صورت گرفت، ایران در مظان 
اتهــام قرار گرفــت و در مقطعی چند 
میلیارد دلار به کشور خسارت وارد شد 
و الان هم کشورمان در معرض خسارت 
چنــد میلیاردی دیگری قرار دارد. برای 
اینکه از این خسارت جلوگیری شود، 
لازم است پرونده کرسنت در قوه قضائیه 
با جدیت دنبال شود و افرادی که در این 
ماجرا مرتکب فســاد شدند، باید مورد 

محاکمه قرار گیرند و مجازات شوند.
آیا مجلس ایــن موضوع را 

پیگیری می کند؟
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای 
اسلامی جلساتی را درباره این موضوع 
برگزار کرده اســت و مدتی قبل نیز یک 
هماهنگی بین کمیســیون اصل ۹۰ و 
مسئولان قوه قضائیه صورت گرفت تا 
قوه قضائیه به صورت جدی به موضوع 
ورود پیدا کند و رسیدگی قضائی لازم 

انجام شــود. اگر در رسیدگی قضائی 
این نتیجه حاصل شود که واقعاً در این 
قرارداد فســاد وجود داشته و رشوه ای 
اخذ شــده اســت، باید بدون ملاحظه 
اینکه متهمان در چه سطح و چه افرادی 
هســتند، حکم لازم برای آنان صادر و 
حکم هم باید بدون ملاحظه اجرا شود. 
الان مــا در این مرحله قرار داریم که قوه 
قضائیه باید این رسیدگی را انجام دهد 
و ما پیگیر هســتیم که حتماً این پرونده 

تعیین تکلیف شود.
هرازچندگاهی شاهد قرائت 
گزارشــی در مجلس شــورای 
اســامی درباره ترک فعل حسن 
روحانی و دولتمردانش هستیم. 
ایــن گزارش ها به کجا رســیده 

است؟
در زمینــه تــرک فعل هایی که در 
دولت سابق وجود داشت، پرونده های 
متعددی در کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
تشکیل شده است و در مسیر رسیدگی 
قرار دارد. روند رسیدگی در کمیسیون به 
این نحو است که ما در قدم اول اطلاعات 
مربوط به آن موضوع را از دستگاه های 
اجرایی ذیربط و دســتگاه های نظارتی 
مطالبه می کنیــم. در گام بعدی اگر نیاز 
باشد از کســانی که در مظان اتهام قرار 
گرفتند و شــکایتی از آن ها شده است، 
دعوت می کنیم در کمیســیون حضور 
یابند و اگر لازم باشد از آنان دفاعیه اخذ 

می کنیم. 
اگر جمع آوری اطلاعات اولیه از 
دستگاه های اجرایی و نظارتی و دعوت 
و احضار افراد ذیربــط کفایت لازم را 
برای پایان دادن به رســیدگی داشــته 
باشــد، به سمت تصمیم گیری حرکت 
می کنیــم و در غیر این صورت، هیئت 
بازرســی تشکیل می دهیم و این هیئت 
را به دســتگاه های مربوطه می فرستیم 
که به صورت میدانی اســناد و مدارک 
را بررســی کنند. بنابراین پرونده ترک 
فعل های دولت ســابق در حال بررسی 
و رسیدگی است. در برخی از پرونده ها 
که به وزرای ســابق مربوط اســت، ما 
مکاتبــات را انجام دادیــم و از آن وزیر 
مربوطه هم دعــوت کردیم که جهت 
بررســی این پرونده در کمیسیون اصل 
۹۰ حاضر شــود کــه آن فرد از حضور 
در کمیسیون اصل ۹۰ استنکاف کرد که 
همین کار تخلف است و طبق قانون با 
آن فرد برخــورد خواهیم کرد. به دلیل 
شکایات متعددی که از دولت روحانی 
به ما واصل شــده و مطالبات زیادی که 
مــردم در این زمینه دارند، ما به صورت 
جدی پرونده ترک فعل دولتمردان سابق 
را بررسی کرده و پس از رسیدگی، نتایج 

آن را اعلام خواهیم کرد.
دربــاره ترک فعل های حســن 
روحانی هم پیگیر هستیم و رسیدگی ها 
باید متقن، منصفانه و عادلانه باشــد و 
هیئت بازرســی هم بایــد در این زمینه 
تشکیل شــود. بعد از آنکه رسیدگی ها 
انجام، اطلاعات جمع آوری و نظر هیئت 
بازرسی ارسال شود، ما به یک گزارش 
متقن خواهیم رسید و اگر به این نتیجه 
برسیم که واقعاً ترک فعلی توسط رئیس 
جمهور و یا وزرای دولت سابق صورت 
گرفته است، حتماً آنان را به قوه قضائیه 

معرفی خواهیم کرد. 
در حــال حاضر حدود ۷۰۰ هزار 
امضا در مورد محاکمه حسن روحانی 
به ما واصل شــده و ما به سهم خودمان 
پیگیر بررســی تــرک فعل های رئیس 
جمهور سابق هستیم. البته پیگیری های 

کمیســیون اصل ۹۰، از دســتگاه های 
نظارتی دیگر رفع تکلیف نمی کند.

پرونده های  آنکــه  بــرای 
کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس به 
صورت دقیق پیگیری شود و در 
حد قرائت در صحن علنی مجلس 
باقی نماند، باید چه اقداماتی انجام 

شود؟
قرائت گزارش های کمیســیون 
اصــل ۹۰ در صحــن مجلــس باعث 
می شود افکار عمومی در جریان دقیق 
بسیاری از موضوعات و پرونده ها قرار 
گیرند. اطلاع رسانی به افکار عمومی یک 
ضمانت اجرا، مؤثر و قوی است و توجه 
مردم، نخبگان و رسانه ها را به موضوع 
جلب می کند و دســتگاه های مربوطه 
را در معرض پاســخگویی نســبت به 

عملکردشان قرار می دهد. 
نکته بعدی این اســت که معمولاً 
در این گزارش ها ایرادات و اشــکالات 
عملکرد دستگاه ها مطرح و پیشنهادات 
و تکالیفــی برای آنان در جهت اصلاح 
امور ذکر می شــود. ما در کمیســیون 
اصــل ۹۰ پیگیر اجرای تکالیف قانونی 
و پیشــنهاداتی که برای آنان ذکر شــده 
است، هستیم و از دستگاه های مربوطه، 
وزارتخانه ها، سازمان ها و نهادها، اجرای 
تکالیف قانونی آنــان را مجدداً مطالبه 
می کنیم و بر اجــرای آن موارد نظارت 
خواهیم کرد. نکته بعدی این اســت که 
اگر ما در فرآیند رسیدگی به این نتیجه 
برسیم که دســتگاهی به قانون تمکین 
نمی کند، آن ها را به قوه قضائیه معرفی 

می کنیم.
دارد  ضــرورت  چقــدر 
قــوه قضائیــه در اســرع وقت 
گزارش هایــی را کــه از مجلس 
دریافت می کند، مورد رســیدگی 

قرار دهد؟
در گذشــته همکاری خوبی بین 
کمیسیون اصل ۹۰ و قوه قضائیه در این 
زمینه وجود نداشــت، اما در دوره اخیر 
ما تفاهم نامه ای را با قوه قضائیه به امضا 
رساندیم که شعبی در قوه قضائیه تعیین 
شود تا گزارش های ارسالی از مجلس و 
به ویژه کمیســیون اصل ۹۰ به صورت 
ویژه رسیدگی و احکام لازم صادر شود. 
اقدام دیگری که ما در دستور کار داریم، 
این است که بعد از قرائت گزارش های 
نظارتی در صحن مجلس، مکاتباتی را با 
دستگاه های مختلف اجرایی و نظارتی 
انجام می دهیم و از آنان می خواهیم که 
نظارت های لازم را بر عملکرد دستگاه 
مربوطه داشته باشند تا آن دستگاه تکالیف 
قانونی خــود را انجام دهد. بنابراین ما 
دســتگاه های فرادستی و نظارتی را هم 

درگیر این موضوع می کنیم.
یکــی از ضعف های مجلس 
ســابق این بود که هیئت نظارت 
بر رفتار نماینــدگان در آن زمان 
کارآمدی لازم را نداشت. مجلس 
یازدهــم بــرای کارآمدتر کردن 
هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان 

تاکنون چه کرده است؟
بنده نایــب رئیس هیئت نظارت 
بر رفتار نمایندگان هســتم. نمایندگان 
مجلس یازدهم تاکنون دو دیدار با رهبر 
معظم انقلاب داشــتند که ایشان در هر 
دو دیدار بر نظارت بر رفتار نمایندگان 
تأکید ویژه داشــتند و حتماً باید تقویت 
این هیئت در دســتور کار مجلس قرار 

گیرد.
پیشنهاد شما برای کارآمدتر 
کــردن هیئت نظارت بــر رفتار 

نمایندگان چیست؟
چنــدی پیــش پیشــنهاد دادم 
کارگروهی برای ایجاد بازنگری اساسی 
در قانون نظارت بــر رفتار نمایندگان 
تشکیل شود که به عنوان رئیس کارگروه 
بازنگــری در هیئت نظــارت بر رفتار 
نمایندگان مجلس انتخاب شدم. مدتی 
است جلســات این کارگروه تشکیل 
می شــود تا بازنگری اساسی در قانون 
نظارت بر رفتار نمایندگان ایجاد شود. 
قانون فعلی نظارت بر رفتار نمایندگان 
به اندازه کافی مؤثر نیست و با این قانون، 
امکان نظارت مؤثر بر رفتار نمایندگان 
و جلوگیری از رفتارهای نادرســت و 
اعمالی که در راســتای ایفای وظایف 
نمایندگی نیست، وجود ندارد. کارگروه 
اصلاح قانون نظارت بر رفتار نمایندگان 
به طور مرتب جلســات خود را برگزار 
می کنــد. ما رفتارهایــی را که خارج از 
وظایف نمایندگی به شمار می رود، در 
سرفصل هایی تعریف کردیم و ضمانت 
اجراهای لازم هم در این زمینه پیش بینی 

شده است.
اصــاح قانون نظــارت بر 
رفتــار نماینــدگان، محدودیتی 
برای نمایندگان در انجام وظایف 

و اختیاراتشان ایجاد نمی کند؟
اختیاراتــی که نماینــدگان برای 
قانون گــذاری و نظــارت دارنــد، در 
چارچــوب قانون اساســی و قوانین 
عادی برای آنان پیش بینی شــده است. 
اگر نظارت بــر رفتار نمایندگان منجر 
به تضعیف آن اختیارات شــود، حتماً 
به مصلحت کشور نیست و بنابراین ما 
باید به شکل دقیق قانون نظارت بر رفتار 
نماینــدگان را اصلاح کنیم تا از طرفی 
خللی در ایفــای وظایف نمایندگی به 
وجود نیاید و از سوی دیگر، نمایندگان 
رفتارهای خارج از چارچوب نمایندگی 
نداشته باشند. اگر اقدامات نمایندگان در 
راستای ایفای وظایف نمایندگی نباشد، 
باید برخوردهای لازم با آن نماینده انجام 
شود. نمایندگان طبق قانون اساسی حق 
اظهارنظر در مورد همه امور کشــور را 
دارنــد. اصلاحاتی که ما می خواهیم در 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان اعمال 
کنیم، نباید منجر به ایجاد خلل در ایفای 
وظایف نمایندگی شود و نماینده نباید 
احســاس کند که اظهارنظــر وی در 
موضوعی باعث می شود زیر تیغ قانون 
نظارت بــر رفتار نمایندگان قرار گیرد. 
ما به دنبال تضعیف جایگاه نمایندگان 

نخواهیم بود.
درباره آخرین وضعیت طرح 
شفافیت در مجلس هم توضیحی 
دهید. چرا برخی از نمایندگان با 

شفافیت آرا مخالف هستند؟
برخی از نماینــدگان که مخالف 
طرح شفافیت آرا هستند، معتقدند این 
طرح معایب و آســیب هایی دارد و اگر 
آرای آنان شــفاف شــود، ممکن است 
گاهــی اوقات آرای آنــان تحت تأثیر 
فشــارهای اجتماعی قرار گیرد. برای 
مثــال، ممکن اســت تصویب طرح یا 
لایحــه ای از نظر نماینــدگان مجلس 
منطق لازم را نداشــته باشــد و حتی به 
لحاظ کارشناسی به ضرر کشور باشد، 
اما گروه و یا صنفی توقع داشــته باشند 
که آن طرح و یا لایحه به تصویب برسد. 
در این شــرایط احتمــال دارد که 
آرای نمایندگان تحت تأثیر فشــارهای 
اجتماعــی قرار گیــرد و از منطق دور 
شود. نمایندگانی که حوزه های انتخابیه 
کوچک تری دارند، این موضوع را بیشتر 
بیان می کنند و می گویند که اگر ما به طرح 
یا لایحه ای که مطالبه قشر و یا صنفی از 
جامعه است رأی مثبت ندهیم، ممکن 
است آن افراد در حوزه انتخابیه برای ما 
دردسر ایجاد کرده و هزینه تراشی کنند 
و حتی ممکن اســت ایــن موضوع در 
رأی آوری آن نماینده در انتخابات آینده 

مجلس هم اثر منفی بگذارد.
فــارغ از ایــن دغدغه هایی 
کــه برخی از نماینــدگان مطرح 
می کنند، به نظر شما شفافیت چه 

مزایایی دارد؟
شفافیت می تواند مانع بسیاری از 
رانت ها و فســادها شود. اساساً فعالیت 
سالم و قانونی نیازی به پنهان کاری ندارد. 
بنابراین اگر شفافیت به وجود آید و در 
عمل و در همه جا محقق شود، می تواند 
به حذف بسیاری از رانت ها و جلوگیری 
از مفاسد کمک کند. منافعی که شفافیت 
در پی دارد، به قدری زیاد اســت که این 
عوارضی که بعضاً از ســوی برخی از 
نمایندگان مطرح می شود، در مقابل آن 

قابل توجه نیست. 

رئیس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: شکایات متعددی از دولت روحانی به ما واصل شده و ما به صورت جدی پرونده ترک فعل
 دولتمردان سابق را بررسی کرده و نتایج آن را اعلام خواهیم کرد.

شــفافیت می تواند مانع بســیاری از رانت ها و فسادها شود. 
اساســاً فعالیت ســالم و قانونی نیازی به پنهان کاری ندارد. 
بنابرایــن اگر شــفافیت به وجود آید و در عمــل و در همه جا 
محقق شود، می تواند به حذف بسیاری از رانت ها و جلوگیری 
از مفاســد کمک کند. منافعی که شفافیت در پی دارد، به قدری 
زیاد اســت کــه این عوارضی کــه بعضاً از ســوی برخی از 
نمایندگان مطرح می شــود، در مقابل آن قابل توجه نیســت. 

سرویس سیاسی-یک نماینده ادوار 
مجلس شورای اسلامی، گفت: نیت جریان 
عدالت خواهی امر به معروف و نهی از منکر 
اســت اما آنها باید رفتار خود را با مقررات 

کشور تطبیق دهند.
عزت الله یوســفیان ملا با بیان اینکه 
هرکسی می خواهد خدمتی به کشور بکند 
باید در چارچوب قوانین و مقررات اقدام 
کند، اظهار کرد: اینکه  فرد یا گروهی نسبت 
به کشور احساس مسئولیت کند و با تابلوی 
عدالت خواهی حرکت کند، خیلی خوب است اما آنها نباید اقدامات خود را بدون 
مجــوز یا تمهید مقدمات انجام دهند، زیرا این کار به تضعیف نظام منجر خواهد 
شد. چه بسا اشتباهاتی هم در این راه رخ دهد. اوایل انقلاب که موضوع ترورهای 
منافقین پیش آمده بود، امام راحل از مردم خواستند اگر اطلاعاتی در خصوص این 
گروهک دارند، به اطلاع نهادهای امنیتی برسانند. امام )ره(هیچگاه از مردم نخواستند 
که خودشان وارد شده و با منافقین برخورد کنند. الان هم از مردم خواسته می شود 
که اگر موارد مشکوکی مشاهده کردند به نهادهای اطلاعاتی و امنیتی اطلاع دهند. 
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: اینکه عده ای دور هم بنشینند و بدون رای دادگاه 
در مورد افراد نظر دهند کار درستی نیست. این چنین اقداماتی در گذشته با شکایت 
افرادی که متهم شــدند، همراه شــد و بعد مشخص گردید که اتهامات وارد شده 
به این افراد درســت نبوده اســت. الان حتی قاضی هم حق ندارد قبل از اعلام رای 
نهایی دادگاه در مورد جرم و مجازات متهمین اظهار نظر کند پس چگونه عده ای به 
خود اجازه می دهند که بدون بررسی قضایی درباره افراد اظهار نظر کنند؟ آنها اگر 
مدارکی دارند باید آن را به مراجع قضایی ارائه کنند، نه اینکه در معرض دید افکار 
عمومی قرار دهند، زیرا این اتهامات اگر درســت نباشد، دیگر از اذهان مردم پاک 
نمی شود. حتی قانون اساسی صراحت دارد اگر کسی در دادگاهی محکوم شد و 
بعدا مشخص شد که حکم دادگاه اشتباه بوده است، باید از بیت المال به او خسارت 
پرداخت شود. یوسفیان ملا درباره موضوع سفر خانواده قالیباف خاطرنشان کرد: 
این موضوع ابعاد مختلفی دارد. سیاست های کلی نظام و تاکید رهبری بر استفاده از 
تولید داخلی است و خانواده رئیس مجلس خلاف این سیاست ها عمل کرده است، 
اما مرتکب جرم هم نشده است. همین الان خیلی از مسئولان خودروهای وارداتی 
سوار می شوند. در واقع اقدام خانواده قالیباف خلاف بینّ شرع و قانون نیست، البته 
بهتر است مسئولان و خانواده هایشان پایندی بیشتری به سیاست های کلی نظام 
داشته باشند. این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجازاتی که این 
خانواده شد متناسب با اقدام آنها نبود، گفت: در این مورد جرمی رخ نداده است، اما 
کار ناپسندی انجام شد. اگر دختر و داماد رئیس مجلس فقط به این سفر رفته بودند 
می شد بگوییم که جوانی کرده اند، اما وقتی همسر قالیباف هم در این سفر حضور 
دارد یعنی به سیاست های نظام بی توجهی می شود. قالیباف باید به موضوع توجه 
می کرد. وی تاکید کرد: نباید اشتباه فرزند به پای پدر نوشته شود. ما مسئولانی داریم 
که فرزندان آنها در همین نظام اعدام شــده اند، ولی کســی گناه فرزندان را به پای 
پدر ننوشت. البته خانواده رئیس مجلس هم باید رعایت مسائل کشور و حساسیت 
های مردم را می کرد. در مجموع من معتقدم این موضوع خیلی بزرگ شد و شاید 
انگیزه های سیاســی پشت آن وجود داشت. توصیه من به جریان عدالت خواهی 
این است که رفتار خود را با مقررات کشور تطبیق دهد. نیت آنها امر به معروف  و 
نهی از منکر است، اما با این رفتارها مشکلی حل نمی شود. آنها نباید همان اول، راه 
آخر یعنی مراجعه به افکار عمومی را انتخاب کنند، بلکه مواردی از فساد را که در 
اختیار دارند به مراجع قضایی ارائه کنند. در مورد خانواده قالیباف هم که جرمی رخ 
نداده است، اما آنها می توانستند که اطلاعات خود را در اختیار برخی نهادهای نظام 
قرار دهند تا آنها به خانواده رئیس مجلس تذکر دهند ولی در این مورد به گونه ای 

اقدام کردند که طرف مقابل یک لحظه هم نتوانست نفس بکشد.

سرویس سیاسی-نماینده مــردم در 
مجلس شورای اســلامی گفت: مجلس 
نماینده مردم است و به طور جد مطالبات 
آنهــا را دنبال می کند؛ هر هفته نمایندگان 
ســئوالاتی را از وزرا در کمیســیون های 
مختلف مطرح می کنند بنابراین این طور 

نیست که ما میرزا بنویس دولت باشیم.
با توجه به احتمال اســتیضاح برخی 
وزرا در مجلس، در روزهای اخیر اخباری 
درباره تغییراتی در ترکیب کابینه مطرح بود 
و این تحلیل در محافل رسانه ای وجود داشت که »دولت ترجیح می دهد خود برای 
اصلاح کابینه اقدام کند« اما سخنگوی دولت این اخبار تکذیب کرد. محمدحسن 
آصفری درباره تغییرات کابینه و احتمال اســتیضاح برخی وزرا در مجلس گفت: 
استیضاح جدی هیچ کدام از وزرا در دستورکار مجلس قرار ندارد. البته نمایندگان 
مجلــس درباره عملکرد برخی وزرا گله مند و معترض هســتند اما کار به جایی 
نرسیده که نمایندگان دنبال استیضاح باشند. وی افزود: وزرا به مجلس می آیند و در 
کمیسیون های مختلف به سئوالات و انتقادهای نمایندگان پاسخ می دهند، بعضا 
هم موضوعات رفع می شود اما فعلا استیضاح هیچ وزیری در دستورکار مجلس 
قرار ندارد. این نماینده اصولگرای مجلس درباره رایزنی بین دولت و مجلس برای 
اصلاح کابینه بدون انجام استیضاح اظهار کرد: نمایندگان به عنوان مجلس شورای 
اسلامی چنین اقدامی را انجام ندادند، البته شاید کسی به طور انفرادی این توصیه 
را داشــته باشد.آصفری درباره تأثیر تداوم گرانی ها بر قضاوت مردم راجع به نوع 
نظارت مجلس بر دولت اظهار کرد: البته دولت تنها مقصر وضع موجود نیست اما 
مجلس نماینده مردم اســت و به طور جد مطالبات آنها را دنبال می کند؛ هر هفته 
نمایندگان سئوالاتی را از وزرا در کمیسیون های مختلف مطرح می کنند بنابراین 

این طور نیست که ما میرزا بنویس دولت باشیم.

سرویس سیاسی- جلسه شــورای مرکزی حزب ندای ایرانیان به ریاست 
مجید فراهانی برگزار شد. جلسه شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان روز ۵شنبه 
به ریاســت مجید فراهانی رییس شــورای مرکزی برگزار شد. در ابتدای جلسه 
تحولات داخلی و خارجی مورد بررسی قرار گرفت. اعضای شورای مرکزی حزب 
نگرانی های جدی در خصوص تورم لجام گسیخته و فشار کمرشکن اقتصادی این 
روزها بر مردم در مقایســه با عملکرد و بی برنامگی دولت و نیز از هم گسیختگی 
ســاختار اقتصادی آن داشتند. وضعیت نابسامان شهر تهران و تحولات مربوط به 
رقابت های درونی شهرداری و شورای شهر تهران که بر منافع شهروندان تهرانی 
ســایه افکنده از دیگر نگرانی های اعضای شــورای مرکزی بود.  در ادامه جلسه 
مباحث تشکیلاتی در دستور کار قرار گرفت. شورای مرکزی با تشکیل ۵ کارگروه 
برای بررســی تحولات آینده کشور، آسیب شناسی فعالیت های حزب، رایزنی با 
چهره های سیاســی و فرهنگی داخلی، بررسی ساختار تشکیلاتی حزب و ستاد 
برگزاری کنگره موافقت کرد. مقرر شد ظرف یک هفته پیش رو تمامی کارگروه ها 

گزارش اولیه خود را به شورای مرکزی ارائه کنند.

یوسفیان ملا نماینده ادوار مجلس :

جریان عدالت خواهی در چارجوب 
قوانین حرکت کند

آصفری نماینده مجلس:

نمایندگان به عملکرد برخی وزرا 
معترض اند

جلسه شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان برگزار شد؛

تشکیل ۵ کارگروه برای بررسی 
تحولات آینده کشور
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